

## РЕФЕРАТИВНЫЙ ОБЗОР СТАТЕЙ НОМЕРА

### СТРАНИЦА ГЛАВНОГО РЕДАКТОРА

**Виктор АНДРУЩЕНКО**

#### ЦЕННОСТНАЯ НЕОПРЕДЕЛЕННОСТЬ ЛИЧНОСТИ И ЕЕ ПРЕОДОЛЕНИЕ СРЕДСТВАМИ ОБРАЗОВАНИЯ..... 5

Анализируется ситуация ценностной неопределенности личности, заострившаяся в обществе под влиянием глобализации и информационной революции с началом XXI столетия; автор подчеркивает, что в таких условиях наиболее остро проявляется кризисное восприятие индивидом действительности, утверждающее доминирование случайных, неустойчивых или временных факторов в формировании и развитии личности, и, как следствие, происходит трансформация мотивационных компонентов самореализации личности; существенно усложняется поиск индивидом собственной идентичности прежде всего через девальвацию наивысших культурных ценностей, через отсутствие четкого механизма появления и закрепления новых норм, контроля за их соблюдением. Все эти процессы, что обуславливают ситуацию «ценностной неопределенности личности», современные исследователи характеризуют как «раздвоение личности», «отчуждение человека от общества и от самого себя». Обосновывается роль образования и воспитания в преодолении сложившейся ситуации; автор утверждает, что только образование есть тем механизмом социализации, который способен преодолеть неопределенность формирования знаний и компетенций, а главное – формированием национальной и общечеловеческой палитры ценностей, которые крайне необходимы личности для полноценного участия в жизненных процессах.

**Ключевые слова:** человек, ценности, ценностная неопределенность, кризис ценностей, образование, культура, воспитание.

### ПЕРЕДОВОЙ ОПЫТ

**Валентина АСТАХОВА**

#### ЧАСТНОЕ ВЫСШЕЕ ОБРАЗОВАНИЕ УКРАИНЫ НАКАНУНЕ СВОЕГО ЧЕТВЕРТЬВЕКОВОГО ЮБИЛЕЯ..... 14

Статья посвящена анализу 25-летнего существования частного высшего образования в Украине. На примере одного из первых частных учебных комплексов – Харьковского гуманитарного университета «Народная украинская академия» – проанализированы основные достижения и проблемы этого сектора образования Украины.

**Ключевые слова:** высшее образование, частные заведения, история, Народная украинская академия, результаты деятельности, проблемы развития.

### ФИЛОСОФИЯ ОБРАЗОВАНИЯ XXI: ПОИСК ПРИОРИТЕТОВ

**Сергей ТЕРЕПИЩИЙ**

#### ПРОБЛЕМА УНИВЕРСАЛЬНОЙ КАРТИНЫ МИРА В СТРУКТУРЕ ПОНИМАНИЯ СОВРЕМЕННОГО ЧЕЛОВЕКА..... 19

Статья посвящена научному анализу роли «глобального» в формировании современной картины мира. В условиях роста миграции, развития технологий коммуникации, мировой интеграции и унификации возникает проблема корректного взаимопонимания между различными культурами и народами. Как показывает современная практика локальных конфликтов, в том числе в Украине, человечество пока не способно сосуществовать в столь тесных социальных связях. Основываясь на исследованиях ведущих мировых ученых, автор раскрывает деструктивный универсальный взгляд на мир, который продиктован тремя специфическими факторами. В статье также обобщаются онтологические и исторические истоки глобального взгляда на мир.

**Ключевые слова:** «универсальная картина мира», логоцентризм, глобализация, вестернизация, неолиберальный капитализм.

**Екатерина ШОВІШ**

**ОСНОВНЫЕ ПРОТИВОРЕЧИЯ ТЕХНОЛОГИЗАЦИИ ИНФОРМАЦИОННОЙ КУЛЬТУРЫ УЧИТЕЛЯ..... 26**

Анализируются противоречия внедрения новейших информационных технологий, их решение в процессе модернизации образования; автор подчеркивает, что последние десятилетия характеризуются интенсивным развитием информатики как науки и реального инструмента социального прогресса, созданием принципиально новых средств обработки информации, которые способствуют реализации перспективных педагогических технологий, ориентированных на интеллектуальное и профессиональное усовершенствование учебного процесса. По соотношению параметров доступности, гибкости и эффективного влияния на студентов наиболее перспективными для использования в учебном процессе являются мультимедийные учебные программные средства (ПС) (*multi* – «много», *media* – «способы», «средства»); сегодня при использовании мультимедийных ПС в учебных дисциплинах не реализовано много функциональных возможностей, которые могут дать современные средства мультимедиа. К таким возможностям относятся: возможности, которые даются полным уровнем интерактивности; имеющийся выбор уровня детализации учебного материала; управление объемом презентации учебного материала в одном кадре или странице; удобный интуитивно понятный интерфейс ПС; образовательная среда, способствующая активному формированию профессиональных знаний и творчества пользователя.

**Ключевые слова:** человек, образование, информация, культура, технологии.

**НОВЕЙШАЯ НАУКА И СОВРЕМЕННОЕ ОБРАЗОВАНИЕ**

**Мария НЕСТЕРОВА**

**КОГНИТИВИСТИКА В СИСТЕМЕ ВЫСШЕГО ОБРАЗОВАНИЯ: ИНФОРМАЦИОННО-КОММУНИКАЦИОННЫЙ КОНТЕКСТ ..... 35**

В статье рассматриваются перспективы и вызовы когнитивистики на примере применения информационно-коммуникативных технологий в системе высшего образования. Показано, что внедрение информационно-коммуникативных технологий способствует повышению соответствия системы высшего образования актуальным требованиям и запросам современного общества, но оно имеет свои ограничения и риски. Изменение когнитивной среды человека требует своего осмысления и взвешенного отношения к внедрению информационно-коммуникативных технологий

**Ключевые слова:** высшее образование, информационно-коммуникационные технологии, когнитивистика, когнитивные технологии.

**Владимир САЦИК**

**В ПОИСКАХ ЭФФЕКТИВНОЙ СТРАТЕГИИ РАЗВИТИЯ ВЫСШЕГО ОБРАЗОВАНИЯ В УКРАИНЕ (АНАЛИЗ ВОЗМОЖНОСТЕЙ И ОГРАНИЧИВАЮЩИХ ФАКТОРОВ) ..... 40**

В статье рассмотрены ключевые факторы международной конкурентоспособности университетов и выделено критически важную роль государства в развитии эффективного университетского сектора. Проведенный на основе 50 стран мира статистический анализ показал тесную и прямую взаимосвязь между уровнем общих расходов на высшее образование в расчете на одного студента, качеством высшего образования и представленностью национальных вузов в Шанхайском рейтинге университетов. Определено оптимальную величину удельных государственных и частных расходов на высшее образование, обеспечивающих становление университетов мирового класса. Предложено стратегическую архитектуру новой государственной политики в сфере высшего образования для развития в Украине конкурентоспособных университетских заведений.

**Ключевые слова:** высшее образование, факторы глобальной конкурентоспособности университетов, реформа высшего образования, стратегии развития высшего образования, финан-

сирование высшей школы, государственные и частные расходы на высшее образование, стратегия развития высшего образования в Украине.

## **ВРЕМЯ РЕФОРМ: МЕТОДОЛОГИЯ И МЕТОДИКА ОБРАЗОВАТЕЛЬНОГО ПРОЦЕССА**

**Зеновий КОРИНЕЦЬ**

### **ПРОФЕССИОНАЛЬНАЯ КУЛЬТУРА КАК ФАКТОР САМООРГАНИЗАЦИИ ПЕДАГОГИЧЕСКОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ ..... 53**

В статье дается определение и проанализировано сущность саморегуляции педагогической деятельности как рефлексивной личностной характеристики и категории психолого-педагогической науки, которая отражает процесс обеспечения эффективного взаимодействия учителя с содержанием и результатами собственной педагогической деятельности, приведение своих возможностей соответственно ее требованиям; автор подчеркивает сложность и многоаспектность процесса саморегуляции педагогической деятельности, его динамический комплексный характер обуславливает необходимость исследовать его с позиций системного подхода, который выявляется в осознании цели, мотивов, моделировании условий, разработке программы деятельности, в поиске причин ее неспешности, когда от последствий результатов учитель продвигается к причинам, то есть организует и регулирует собственную деятельность как систему, осуществляет ее корректирование соответственно требованиям конкретной ситуации.

**Ключевые слова:** образование, культура, учитель, педагогическая деятельность, самоорганизация.

**Ярослава КУЛЬБАШНАЯ**

### **ИНТЕРНАЦИОНАЛИЗАЦИЯ ВЫСШЕГО МЕДИЦИНСКОГО ОБРАЗОВАНИЯ: ПРОБЛЕМЫ И ПЕРСПЕКТИВЫ ..... 59**

В статье раскрываются отдельные проблемы процесса интернационализации в высшем медицинском образовании Украины, рассмотрены возможные пути их решения, в частности, формированием интернациональной составляющей профессиональной компетентности, международной профессиональной компетентности, повышением уровня педагогических работников в ВМУЗ соответственно международным требованиям.

**Ключевые слова:** глобализация, интернационализация, высшее образование, медицинское образование, будущие врачи, международная профессиональная компетентность, интернациональная составляющая профессиональной компетентности врача, профессиональная подготовка в ВМУЗ, конкурентоспособность выпускников.

## **ГУМАНИЗАЦИЯ ОБРАЗОВАНИЯ И ВОСПИТАНИЯ**

**Наталия БОГДАНОВА**

### **ЭСТЕТИЧЕСКИЙ ФАКТОР В СТРУКТУРЕ СТУДЕНЧЕСКОГО САМОУПРАВЛЕНИЯ ..... 65**

В статье исследуются актуальные проблемы развития демократизации образования в Украине и за рубежом, которые активно обсуждаются учёными и педагогами. Отмечено, что эстетическое воспитание как специфическое средство управления формирует самосознание человека, его способность к самоопределению. Подчёркнуто, что чрезвычайно глубоким является понимание необходимости всячески поддерживать и развивать разнообразные формы студенческой демократии в странах Европы. Определено, что одной из главных задач учреждений образования является содействие внедрению демократических принципов в организацию обучения, воспитания, быта в высших учебных заведениях для формирования активной позиции студенческой молодёжи.

**Ключевые слова:** студенческое самоуправление, воспитание, интеграция, ценностные ориентации, активная жизненная позиция, общественная деятельность, формирование личности студента, демократические принципы, модернизация общества, эстетическое сознание, гуманизация.

**Елена ЗАВАЛЬНЮК**

**ЗНАЧЕНИЕ ФИЗИЧЕСКОЙ КУЛЬТУРЫ И СПОРТА В ВОСПИТАНИИ  
ПАТРИОТИЧЕСКИХ ЧУВСТВ ЛИЧНОСТИ ..... 71**

Современное украинское общество как никогда нуждается не только в высокообразованных, но и патриотически ориентированных гражданах. Спорт как физическая, воспитательная и игровая деятельность призван формировать патриотические чувства личности. В ее патриотическом воспитании большое значение имеют различные формы физкультурно-массовой работы, направленной, кроме всего прочего, на формирование и развитие морально-волевых качеств индивида, генерирование у него опыта служения отчизне и готовности к ее защите. Одновременно патриотизм может быть сформирован лишь вследствие целенаправленного воздействия на сознание человека, его эмоционально-волевую сферу, с одной стороны, и как продукт самореализации личности – с другой.

**Ключевые слова:** человек, образование, спорт, физическая культура, патриотизм, спортивно-патриотическое воспитание.

**ЗАРУБЕЖНИЙ ОПЫТ**

**Мария ДЕБИЧ**

**ИМПЛЕМЕНТАЦИЯ ПРОГРАММ СОВМЕСТНЫХ/ДВОЙНЫХ СТЕПЕНЕЙ:  
ОПЫТ ВЫСШЕЙ ШКОЛЫ ИРЛАНДИИ..... 77**

Программы совместных/двойных степеней являются одной из наиболее традиционных форм сотрудничества университетов разных стран. В статье дается их определение и указано на международные, национальные и институциональные факторы, которые способствуют развитию этих программ. Отмечено, что существует много международных программ, которые способствуют имплементации программ в высших учебных заведениях. Приведен пример имплементации программ в вузах Ирландии.

**Ключевые слова:** общие/двойные степени, имплементация, интернационализация, Европейский Союз, Европейское пространство высшего образования.

**ИНФОРМАЦИЯ. РЕЦЕНЗИИ. СООБЩЕНИЯ**

**I международная конференция «Реформа высшего образования в Украине: критические вопросы в сфере законодательных и институциональных трансформаций» ..... 85**

## ABSTRACTING REVIEW OF JOURNAL ARTICLES

### EDITOR IN CHIEF'S PAGE

**Viktor ANDRUSHCHENKO**

VALUE UNCERTAINTY OF PERSONALITY AND HOW TO OVERCOME IT BY MEANS OF EDUCATION..... 5

The author analyzes the situation of the value uncertainty of a person, having been sharpened in a society influenced by globalization and the information revolution since the beginning of the XXIst century; the author stresses that in such conditions crisis individual's perception of reality is the most acute asserting dominance for random, unstable or temporary factors in the formation and development of the personality and as a result, the transformation of motivational components of self-realization happens; it is significantly complicated for a personality to find own identity primarily dew to the devaluation of the highest cultural values, dew to the absence of a clear mechanism for the emergence and anchoring of new rules, their control and monitoring. All these processes that are responsible for the situation of «the value of the individual uncertainty», modern scholars describe as a «split personality», «alienation of man from society and from himself.» The role of education and training to overcome this situation is being highlighted; the author stresses that education is the only mechanism of socialization, able to overcome the uncertainty for the formation of knowledge and skills, and most importantly – the formation of national and universal palette of values that are essential for full participation of the individual in life processes.

**Keywords:** man, values, value uncertainty, crisis of values, education, culture, training.

### ADVANCED EXPERIENCE

**Valentyna ASTAKHOVA**

PRIVATE HIGHER EDUCATION OF UKRAINE ON THE EVE OF ITS QUARTER ANNIVERSARY..... 14

The article deals with the analysis of the 25-year experience of private higher education operation in Ukraine. The main achievements and problems of this educational sector in Ukraine have been analyzed and exemplified by the case of Kharkov University of Humanities «People's Ukrainian Academy», one of the first private educational institutions in the country.

**Keywords:** higher education, private educational institutions, history, People's Ukrainian Academy, performance results, development problems.

### PHILOSOPHY OF EDUCATION XXI: SEARCH FOR PRIORITIES

**Serhii TEREPIYSHCHYI**

THE PROBLEM OF UNIVERSAL PICTURE OF THE WORLD IN THE STRUCTURE OF UNDERSTANDING OF CONTEMPORARY HUMAN..... 19

The article is devoted to scientific analysis of a «global» in shaping the modern world view. In terms of migration growth, technology communications, global integration and harmonization appears a problem of correct understanding of different cultures and nations. As the current practice of local conflicts, including in Ukrainain case, humanity is not yet able to coexist in such close social ties. Based on the research of leading scientists, the author reveals the universal destructive world view, which is dictated by three specific factors. The article also summarizes the ontological and historical origins of the global world view.

Within the framework of the given research was carried out a general analysis of the semantic link between globalism and logocentrism of Western culture, was demonstrated the destructive aspects of universal world view of reality. Logical and historical origins of the global picture of the world were linked to logocentrism of the European thinking, leading its origins back to antiquity. Ontologically-meaning reasons of universal vision of human society based in the construction of a modern human from the being of the world to the view of the world, resulting in the loss «secrets» ignorance.

Based on the R. Robertson's theoretical study indicated on superficial nature of glocalization. The latter was described as a global phenomenon implantation local and vice versa, where «global» – is only the quintessential unity of values of neoliberalism and its products which is still the dominant Western culture. The survey highlighted the fundamental features of globalization that shape contemporary thinking «cosmopolitan»: 1) formation of global media; 2) westernization; 3) migration of liberal capitalism. These three attributes in their particular practice field, are the primary factors that shape modern universal picture of the world. Each of these factors is methodological and axiological frame «global» knowledge of mankind.

Global media represent the elements of the world. The latter, in turn, in order to be «easy» consumed, displayed in the status message of a single sign, in which the sequence of stories about different regions refund form «one» of the planet, each of which regions is identified based on the attribute extraordinary news.

"Global» only seems general, rather it is partial, that just serves as a illusory understanding of the general. There is a local and global diffusion axiological structure, which leads to particular cultural template identification. In turn capitalist values provide concealment of homogeneity in the surface diversity masses accentuation attention to specific manifestations of discrimination, ignoring at the same time general character discriminated world views in philosophy of globalism.

Domination of liberal capitalist values is the second factor «global ecumene». Ideologies neoliberal capitalism can be characterized by «commodification» all spheres of life where each of the elements of the life of any culture can be seen from the standpoint of price and commodity fetishism. In this context, the cult of «success» and «successful man» have deeply taken root in global views, they penetrate into regions of different cultures encouraging conduct set lifestyle of a typical model for the capitalist.

The last factor is globalization, homogenization of the world in the form of Westernization. Its essence lies in the fact that the history of individual cultures undergoing expansion model of the western image, which leads to a world adapting to the needs of the model. There, so-called, becoming a «global history», in the area where the international community accepts the only way the socio-historical movement.

The globalization of the world – is at the same time, globalization views. The task of humanity in these difficult times for our understanding, is to perceive «Alien» and «Other» in their authenticity and identity, not reducing them to partial manifestations of illusory «global» culture.

**Keywords:** «universal picture of the world», logocentrism, globalization, westernization, neoliberal capitalism.

### **Kateryna SHOVSH**

#### **THE MAIN CONTRADICTIONS OF TECHNOLOGIZING TEACHER'S INFORMATION CULTURE.....26**

The contradictions of introduction of advanced information technologies, their solution in the process of modernization of education are being analyzed; the author stresses that in recent decades the intensive development of computer science, as a science and a real instrument of social progress, is characterized by the creation of fundamentally new means of information processing, which contribute to the implementation of advanced educational technologies, focused on the intellectual and professional development of the educational process. From the ratio of the parameters of availability, flexibility and effective influence on the students most promising for use in the educational process is a multimedia educational software (PS) (multi – «a lot», media – «ways», «means"); today using multimedia substation training in disciplines not implemented a lot of functionality that can give the modern multimedia. These features include: opportunities that are given full interactivity; the existing range of the level of detail of educational material; control volume presentation of educational material in one frame or page; convenient intuitive interface PS; learning environment that promotes active form of professional knowledge and creativity of the user.

**Keywords:** man, education, information, culture and technology.

## MODERN SCIENCE AND CONTEMPORARY EDUCATION

**Maria NESTEROVA**

### COGNITIVISTICS IN THE SYSTEM OF HIGH EDUCATION: INFORMATIONAL-COMMUNICATIONAL CONTEXT .....35

The article considers perspectives and challenges of cognitivistics at the sample of implementation of information and communication technologies in the system of high education. It has been shown that this implementation helps to increase the accordance of the high education system to the actual challenges and requests of modern society. But this implementation of ICT has its own limitations and risks. Changes of the human cognitive environment demands its understanding. So, the implementation of information and communication technologies (ICT) in the system of high education requests the balanced attitude.

**Keywords:** cognitive technologies, cognitivistics, information-communication technologies, high education.

**Volodymyr SATSYK**

### SEARCHING FOR EFFECTIVE STRATEGY OF HIGHER EDUCATION DEVELOPMENT IN UKRAINE (ANALYSIS OF OPPORTUNITIES AND CONSTRAINTS) .....40

The article examines key factors of universities' international competitiveness and emphasizes critically important role of a state for effective university sector development. The results of held on the basis of 50 countries statistical analysis have revealed close positive interrelation between the level of overall expenses for higher education per student, between national higher education relative quality and including universities of one or another country into the Shanghai ranking of universities. The author has suggested optimal parameters of public and private expenses for higher education per student associated with development of world-class universities. Finally a new government policy's strategic architecture in the field of higher education, aimed at creating competitive universities has been developed.

**Keywords:** higher education, factors of universities' global competitiveness, higher education reform, strategies of higher education development, higher education funding, public and private expenses on higher education, strategy of higher education development in Ukraine.

## THE REFORM: METHODOLOGY AND METHODICS OF EDUCATIONAL PROCESS

**Zenovii KORINETS**

### PROFESSIONAL CULTURE AS A FACTOR OF PEDAGOGICAL ACTIVITIES SELF-ORGANIZATION .....53

The article defines and analyzes the essence of self-educational activity as reflective of personal characteristics and category of psycho-pedagogy, which reflects the process of ensuring the effective interaction of the teacher with the content and the results of own educational activities, bringing capacity accordingly with requirements; the author emphasizes the complexity and multidimensional nature of the process of self-teaching activities, its dynamic complex nature necessitates to explore it with the system approach, which is revealed in the sense of purpose, motivation, simulation conditions, the development of the program of activities, to find the reasons for its slowness, when the consequences of the results of the teacher moves to reason, that is, organizes and regulates its own activities as a system, it performs correction according to the requirements in given situation.

**Keywords:** education, culture, teacher, pedagogical activity, selforganisation.

**Yaroslava KULBASHNA**

### INTERNATIONALISATION OF HIGHER MEDICAL EDUCATION: PROBLEMS AND PROSPECTS .....59

In the article considers some problems of the internationalization process in higher medical education of Ukraine, revealed the likely solutions, including the formation of an international



component of professional competence, international professional competence, increased levels of teaching staff in higher medical school relevant to international standards

**Keywords:** globalization, internationalization, higher education, medical education, future doctors, international professional competence, the international component of professional competence of a doctor, in higher medical training, competitiveness of graduates.

## **HUMANIZATION OF EDUCATION AND TRAINING**

**Natalia BOGDANOVA**

### **AESTHETIC FACTOR IN THE STRUCTURE OF THE STUDENT SELF-**

**GOVERNMENT.....65**

The article examines the current problems of the democratization of education development in Ukraine and abroad, who actively negotiated by scientists and educators. The aesthetic education as a specific management tool generates self-awareness, the ability to self-determination was noted. Extremely deep understanding of the need to fully support and develop various forms of student democracy in Europe was emphasized. One of the main tasks is to facilitate the introduction of democratic principles in the organization of training, education, and life in higher education institutions, formation of an active position of the youth.

**Keywords:** student self-government, education, integration, value orientation, active life, social activities, the formation of the student's personality, democratic principles, the modernization of society, aesthetic consciousness, humanization.

**Olena ZAVALNIUK**

### **THE IMPORTANCE OF PHYSICAL CULTURE AND SPORTS FOR PERSON'S**

**PATRIOTIC EDUCATION.....71**

The modern Ukrainian society as never before needs not only highly educated, but the patriotic citizens. Sport as physical, educational and play activities is designed to shape patriotic feelings of an individual. Various forms of sports-mass work aimed, among other things, on the formation and development of moral and volitional qualities of the individual, generating an experience of serving the fatherland and willingness to defend it are important. At the same time patriotism may be formed only because of target action on the human consciousness, his emotional and volitional, on the one hand, and as a product of self-realization – on the other.

**Keywords:** man, education, sports, physical culture, patriotism, sports and patriotic education.

## **FOREIGN EXPERIENCE**

**Mariia DEBYCH**

### **IMPLEMENTATION OF JOINT / DOUBLE DEGREE PROGRAMS: HIGHER**

**EDUCATION EXPERIENCE OF IRELAND.....77**

Implementation joint / double degree programs is one of the most traditional forms of cooperation between universities of different countries. The article provided the definition and specified international, national and institutional factors that contribute to the development of these programs. It is emphasized that there are many international programs that contribute to the implementation of programs in higher education establishments. An example of the implementation of programs in the Universities of Ireland is given.

**Keywords:** joint / double degree programs, implementation, internationalization, the European Union, the European Higher Education Area.

## **INFORMATION. REVIEWS. MESSAGE**

I-st International Conference «Reform of higher education in Ukraine: critical issues in the legislative and institutional transformations» .....85